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Monthly November
It’s that time of year again—municipal budget season! 

Budgets are possibly the clearest statements of a city’s priorities: put your money
where your mouth is, as the expression goes. 

We’ve had our eye on the budget for weeks. In early October, for example, we released
seven items we were hoping to see on the budget. We called for a budget that reflects
the urgency of the climate and biodiversity crises that we’re faced with, as well as
Ottawa’s position as capital of one of the world’s wealthiest nations.

This week, we delegated to City Council’s Environment and Climate Change
Committee, asking the City to:

Take over air quality monitoring from our Breathe Easy program, in light of
worsening air quality and its effects on all Ottawans, especially equity-deserving
groups
Double the annual $5 million funding to implement the Climate Change Master
Plan, given increased effects of climate change like tornados, storms, and
flooding
Increase funding for the Urban Forest Management Plan, in light of the
importance of trees to fighting climate change and preserving biodiversity—and
clear cuts past and future

 

It’s not too late to make your voice heard! Council is still debating the budget, with the
final vote scheduled for December 6. What are your priorities for our city’s future? Let
your councillor know. And join us in demanding a greener, more climate-ready
Ottawa!

 

In solidarity, 

The Ecology Ottawa team
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Eco Gala 

Thank you to all those who joined us at Eco Gala earlier this month! Your presence,
enthusiasm, and commitment to our mission made the event truly special, and we
can't thank you enough for being a part of our grand return to in-person Galas for the
first time in four years. Thanks to those who contributed a “Give One” ticket to help
make this event accessible and inclusive of our whole community, and to all of our
sponsors, speakers, and volunteers. For those of you who weren’t able to join, see you
next year! 

 

Carlington Woods: Hiding in plain sight

Have you, like many, missed the 22-hectare forest hiding in Carlington? One of our
partners, Sharon Boddy of Friends of Carlington Woods, wrote a lovely post on this
ecological treasure. Learn about its special qualities (sneak peek: alvars!) in her blog.

Fourplexes everywhere? Yes, please!

Municipalities across the country have been moving to permit fourplexes across their
jurisdiction, prompted by the federal government’s Housing Accelerator Fund. Taking
this step in Ottawa would be an excellent move, not only to address the housing crisis
but also for ecological reasons. Read more in our article in the PEN newsletter.
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How do I Create a Wildlife Garden?

People frequently ask us how to create a wildlife garden. Well, two wonderful
members of the Ottawa Ecology community did just that, and they're sharing their
lessons learned. Read and start dreaming about your 2024 planting!

Council Watch annual report

Our Council Watch team at Ecology Ottawa is working on our report on City Council’s
first year in office, which finished November 14. Please stay tuned for this! We thank
our intern, Samuel Jinadu, for his help on this report and time supporting Council
Watch. We were also pleased that two Council Watchers, Anne Biason-Hart and
Busingye Nurudin Abdulnuru Saladin, respectively gave delegations to the Transit
Commission on November 14 and to the Environment and Climate Change Committee
on November 21. 

Let us know if you’d like to join our team! We’re a group of around 25 volunteers that
actively monitors City Council, as well as five committees: Environment and Climate
Change, Transportation, Planning and Housing, Transit Commission, and Agriculture
and Rural Affairs, along with other city-wide activities. Please email William van Geest
for more information.

Thank you to our Breathe Easy volunteers!

A heartfelt thank you to our incredible
Breathe Easy volunteers, who dedicated
their time, effort, and passion to measure
air quality at 46 diverse sites across Ottawa
from June to October. Your commitment,
spanning 184 volunteer shifts, provided
valuable data that paints a comprehensive
picture of Ottawa’s air quality. Whether by
bus, bike, foot or car, your people-power
made the project happen! A special
acknowledgement goes to our parallel
team of volunteer data analysts, working hand-in-hand with our partners at Carleton
University, Dr. Thomas Walker and Emelia Ndebugri. Thanks to the Trottier Foundation
for making this project possible. Thank you, Councillors Laine Johnson, Jessica Bradley,
Sean Devine, and Theresa Kavanagh, for your active participation in air monitoring and
your support of our Breathe Easy program!

Read a final update from Gemma Patey, our Breathe Easy Community Organizer here,
and stay tuned for the final report to be released in 2024!   

Lansdowne 2.0 
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Earlier this month, City Council considered Lansdowne 2.0, a proposal to redevelop
Lansdowne Park. While there are many red flags with the proposal—particularly the
financial, housing, and transportation aspects—there are significant environmental
considerations as well. Our board member Kate Reekie broke them down in a blog
post.

Ecology Ottawa in the News

Last week, we spoke with the Ottawa Citizen about proposed amendments to the Tree
Protection Bylaw that would protect more trees in the outer suburbs, as well as the
importance of preserving the trees already in our communities.

We also spoke with CKCU about the city’s urban boundary, in light of the Province’s
reversal of  the expansions it added to Ottawa’s Official Plan, and why it’s ecologically
(and economically) important to stop sprawling.

Our Giving Tuesday Campaign Begins Saturday

We need your help to create a greener Ottawa. Beginning Saturday, all donations
made to Ecology Ottawa before midnight Tuesday, November, 28, will be matched.
Stay tuned for more details. As someone who prioritizes the local environment and
understands the ramifications of climate inaction, please consider supporting our
campaign and help enact change.

Book Club

Interested in what makes a city tick—and how to make cities more affordable and
sustainable? You might want to join the Ottawa Urbanism Book Club, a new group that
meets monthly to discuss a variety of urbanism issues. Read all about it in this blog —
and consider joining them for their next meeting on Dec 4!

Weigh in on the Future of our City

Donate
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There are a number of plans for major portions of our city currently under
development:

Confederation Heights Master Plan: public meeting Nov 23 (more information)
Pinecrest and Queensview Secondary plans: public meeting Dec 7 (more
information)
National Capital Core Area Plan: survey (more information)
Tunney’s Redevelopment Project: survey (more information)
Rideau Canal: survey (more information)

We strongly encourage you to get involved: these are integral to the future shape of
our city!

Unpacking Ottawa’s Budget: Interactive Session

Do you find navigating the City’s budget overwhelming? We get it! Two upcoming
sessions offer help:

Horizon Ottawa is partnering with Vivec research on November 23 to offer a
session analyzing the draft budget and provide tips on giving delegations;
register here
Smart Youth Network is hosting a workshop for youth to learn and engage with
the city budget on November 25 from 4 to 8:30 pm at Spirit Life Center (68-1800
Bank St.)

 

Civics Boot Camp 2024: Applications now open! 

Local non-profit Synapcity is thrilled to announce the return of their marquee
program, Civics Boot Camp. The 6-week experiential course brings together residents
to provide tools, knowledge and networks that mobilize them to solve community
challenges.

Find out more at this link.

City of Ottawa Service Review

The City is conducting a review to understand where it can improve services and save
money. (Road widenings, anyone?) Have your say here!
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Wildflower Seed Giveaways

The Ottawa Wildflower Seed Library is proud to announce their free seed giveaway
schedule. Now is the perfect time to sow native seeds. Join them to learn about native
plant gardening and receive free native seeds for winter sowing. No gardening
experience required! Find a free seed giveaway near you!

 

Mensuel Novembre
Nous voici revenus à cette période de l'année : la saison des budgets municipaux ! 

Les budgets sont probablement les déclarations les plus claires sur les priorités d'une
ville : joindre l'acte à la parole, comme le dit l'expression. 

Nous avons les yeux rivés sur le budget depuis des semaines. Début octobre, par
exemple, nous avons publié sept points que nous espérons voir figurer dans le budget.
Nous réclamons un budget qui reflète l'urgence des crises du climat et de la
biodiversité auxquelles nous sommes confrontés, ainsi que la position d'Ottawa en
tant que capitale de l'une des nations les plus riches du monde.

Cette semaine,, nous avons fait une intervention auprès du Comité de l'environnement
et des changements climatiques du Conseil municipal, demandant à la Ville de :

Prendre en charge la surveillance de la qualité de l'air de notre programme
Respirer sainement, à la lumière de la dégradation de la qualité de l'air et de ses
effets sur les Ottaviens, en particulier les groupes en quête d'équité.
Doubler le financement annuel de 5 millions de dollars pour la mise en œuvre du
Plan directeur sur le changement climatique, compte tenu des effets accrus du
changement climatique tels que les tornades, les tempêtes et les inondations.
Augmenter le financement du plan de gestion de la forêt urbaine, compte tenu
de l'importance des arbres dans la lutte contre le changement climatique et la
préservation de la biodiversité, ainsi que des coupes à blanc passées et futures.

 Il n'est pas trop tard pour faire entendre votre voix ! Le conseil municipal continue de
débattre du budget, le vote final étant prévu pour le 6 décembre. Quelles sont vos
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priorités pour l'avenir de notre ville ? Faites-les connaître à votre conseiller municipal.
Et joignez-vous à nous pour exiger une ville d'Ottawa plus verte et plus prête pour le
climat !

 

En toute solidarité, 

L'équipe d'Écologie Ottawa

Eco Gala 

Merci à tous ceux qui nous ont rejoints lors de l'Eco Gala plus tôt ce mois-ci ! Votre
présence, votre enthousiasme et votre engagement envers notre mission ont rendu
l'événement vraiment spécial, et nous ne vous remercierons jamais assez d'avoir
participé à notre grand retour aux galas en personne, pour la première fois en quatre
ans. Merci à ceux qui ont contribué à l'événement en offrant un billet " Donnez en un "
pour aider à rendre cet événement accessible et inclusif pour l'ensemble de notre
communauté, ainsi qu'à tous nos commanditaires, nos conférenciers et nos bénévoles.
Pour ceux d'entre vous qui n'ont pas pù se joindre à nous, on se retrouve l'année
prochaine !

Les bois de Carlington : Se cacher à la vue de tous

Avez-vous, comme beaucoup, manqué la forêt de 22 hectares qui se cache à
Carlington ? L'une de nos partenaires, Sharon Boddy, de l'association Friends of
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Carlington Woods, a rédigé un article très intéressant sur ce trésor écologique.
Apprenez-en plus sur ses qualités particulières (alvars !) dans son article.

Des immeubles à quatre logements partout ? Oui, s'il vous plaît !

Les municipalités de tout le pays ont pris des mesures pour autoriser les immeubles à
quatre logements sur leur territoire, sous l'impulsion du Fonds d'accélération à
l'habitation du gouvernement fédéral. Faire de même à Ottawa serait une excellente
initiative, non seulement pour remédier à la crise du logement, mais aussi pour des
raisons écologiques. Pour en savoir plus, lisez notre article dans le bulletin
d'information de PEN.

Comment créer un jardin sauvage ?

Les gens nous demandent souvent comment créer un jardin sauvage. C'est ce qu'ont
fait deux merveilleux membres de la communauté d'Écologie Ottawa, et ils nous font
part des leçons qu'ils en ont tirées. Lisez leurs propos et rêvez aux choses que vous
planterez en 2024 !

Rapport annuel de Surveillance du Conseil

L'équipe de Surveillance du Conseil d'Écologie Ottawa travaille à la rédaction de son
rapport sur la première année de mandat du Conseil municipal, qui s'est terminée le
14 novembre. Restez à l'écoute ! Nous remercions notre stagiaire, Samuel Jinadu, pour
son aide dans la rédaction de ce rapport et pour le temps qu'il a consacré à la
Surveillance du Conseil. Nous sommes également ravis que deux membres de
Surveillance du Conseil, Anne Biason-Hart et Busingye Nurudin Abdulnuru Saladin,
aient respectivement donné des interventions à la Commission des transports en
commun le 14 novembre et à la Commission de l'environnement et des changements
climatiques le 21 novembre.

Faites-nous savoir si vous souhaitez rejoindre notre équipe ! Nous sommes un groupe
d'environ 25 bénévoles qui suivent activement le Conseil municipal, ainsi que cinq
comités : Environnement et changements climatiques, Transports, Urbanisme et
logement, Commission des transports, et Agriculture et affaires rurales, ainsi que
d'autres activités à l'échelle de la ville. Pour plus d'informations, envoyez un courriel à
William van Geest.

Merci à nos bénévoles de Respirer sainement !

Nous remercions du fond du cœur nos incroyables bénévoles de Respirer sainement,
qui ont consacré leur temps, leurs efforts et leur passion à mesurer la qualité de l'air à
46 endroits différents d'Ottawa, de juin à octobre. Votre engagement, qui s'est traduit
par 184 quarts de travail de bénévoles, a permis de recueillir des données précieuses
qui brossent un tableau complet de la qualité de l'air à Ottawa. Que ce soit en
autobus, en vélo, à pied ou en voiture, votre pouvoir des gens a permis de réaliser ce
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projet ! Nous tenons à remercier tout
particulièrement notre équipe parallèle
d'analystes de données bénévoles, qui ont
travaillé main dans la main avec nos
partenaires de l'Université Carleton, Thomas
Walker et Emelia Ndebugri. Nous remercions
également les conseillers Laine Johnson,
Jessica Bradley, Sean Devine et Theresa
Kavanagh pour leur participation active à la
surveillance de la qualité de l'air et leur
soutien à notre programme Respirer sainement !

Lisez ici une dernière mise à jour de Gemma Patey, notre organisatrice de Respirer
sainement, et restez à l'écoute pour le rapport final qui sera publié en 2024 !   

Lansdowne 2.0 

Au début du mois, le Conseil municipal a examiné Lansdowne 2.0, une proposition de
réaménagement du parc Lansdowne. Cette proposition comporte de nombreux points
d'interrogation, notamment en ce qui concerne les aspects financiers, le logement et
les transports, mais aussi d'importantes considérations d'ordre environnemental. Kate
Reekie, membre de notre Conseil d'administration, les a analysées dans un blogue.

Écologie Ottawa dans les nouvelles

La semaine dernière, nous avons parlé au Ottawa Citizen des amendements proposés
au règlement sur la protection des arbres qui protégeraient davantage d'arbres dans
les banlieues éloignées, ainsi que de l'importance de préserver les arbres déjà présents
dans nos communautés.

Nous avons également discuté avec CKCU de la limite urbaine de la ville, à la lumière
de l'annulation par la province des extensions qu'elle avait ajoutées au Plan officiel
d'Ottawa, et des raisons pour lesquelles il est écologiquement (et économiquement)
important de mettre fin à l'étalement urbain.

Notre campagne Mardi je donne commence samedi

Pas besoin d'attendre Mardi je donne pour soutenir une ville d'Ottawa plus verte. À
compter de samedi, tous les dons faits à Écologie Ottawa avant minuit le mardi 28
novembre seront jumelés. Restez à l'écoute pour plus de détails. En tant que personne
qui accorde la priorité à l'environnement local et qui comprend les ramifications de
l'inaction en matière de climat, veuillez envisager de soutenir notre campagne et
d'aider à mettre en œuvre le changement.
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Club de lecture

Vous vous intéressez à ce qui fait vibrer une ville et à la façon de rendre les villes plus
abordables et plus durables ? Vous voudrez peut-être vous joindre au Ottawa
Urbanism Book Club, un nouveau groupe qui se réunit chaque mois pour discuter
d'une variété de questions d'urbanisme. Pour en savoir plus, lisez ce blogue et pensez
à vous joindre à eux lors de leur prochaine réunion, le 4 décembre !

Donnez votre avis sur l'avenir de notre Ville

Un certain nombre de plans concernant des parties importantes de notre ville sont
actuellement en cours d'élaboration :

Plan directeur de Confederation Heights : réunion publique le 23 novembre (plus
d'informations)
Plans secondaires de Pinecrest et Queensview : réunion publique le 7 décembre
(plus d'informations)
Le Plan du cœur de la capitale nationale : enquête (plus d'informations)
Projet de réaménagement du quartier Tunney : enquête (plus d’informations)
Canal Rideau : enquête (plus d’informations)

Nous vous encourageons fortement à participer : ces projets sont essentiels à l'avenir
de notre ville !

Décortiquer le budget d'Ottawa : Session interactive

La lecture du budget de la Ville vous paraît-elle fastidieuse ? Nous comprenons ! Deux
séances à venir vous aideront à y voir plus clair :

Horizon Ottawa s'associe à Vivec research le 23 novembre pour offrir une séance
d'analyse du projet de budget et fournir des conseils sur les interventions ;
inscrivez-vous ici.
Smart Youth Network organise un atelier permettant aux jeunes d'apprendre et
de s'impliquer dans le budget de la Ville le 25 novembre de 16 h à 20 h 30 au

Faire un Don
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Centre Spirit Life (68-1800 rue Bank).

Camp d'entraînement civique 2024 : Les candidatures sont ouvertes ! 

L'association locale à but non lucratif Synapcity est ravie d'annoncer le retour de son
prestigieux programme, Civics Boot Camp. Le cours expérientiel de 6 semaines
rassemble les résidents pour leur fournir des outils, des connaissances et des réseaux
qui les mobilisent pour résoudre les défis communautaires.

Pour en savoir plus sur le programme, y compris les horaires, les dates et la façon de
s'inscrire, cliquez ici.

Examen des services de la Ville d'Ottawa

La Ville procède à un examen pour comprendre où elle peut améliorer ses services et
économiser de l'argent. (Élargissement des routes, par exemple ?) Exprimez-vous ici !

Activités de dons de semences de fleurs sauvages

La Granothèque de fleurs sauvages d'Ottawa est fière d'annoncer son calendrier
d'activités de de dons de semences. C'est le moment idéal pour semer des graines
indigènes. Joignez-vous à eux pour apprendre à jardiner avec des plantes indigènes et
recevoir des graines indigènes gratuites pour les semis d'hiver. Aucune expérience en
jardinage n'est requise ! Trouvez une distribution de semences gratuites près de chez
vous !
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Ecology Ottawa acknowledges that our efforts to protect the environment take place on the traditional unceded,
unsurrendered territory of the Algonquin Anishinaabe people. As an organization and as individuals dedicated to

environment and justice, we are deeply grateful to Indigenous peoples for their ongoing stewardship of these lands
since time immemorial. We recognize that we are on a journey of Truth and Reconciliation. We are committed to

listening, learning and working to decolonize our efforts towards healthy and sustainable environments for all people.
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